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    سعید احمدیان
چند روز بعد از فینال جام باش�گاه هاي جه�ان، مجموعه 
ورزش�ي ش�هید مدرس در ش�هرري تهران وعده دیدار و 
گفت وگویمان با علیرض�ا فغاني داور نامدار ایراني اس�ت. 
فغاني این روزها یكي از مش�هورترین داورهاي آسیاست 
كه فیفا در چند وقت اخیر قض�اوت بازي هاي مهمي را به او 
سپرده است. او بر خلاف قضاوت هایش در لیگ داخلي ایران 
كه برخي مسابقات با جنجال همراه مي شود، در مسابقات 
بین المللي توانس�ته چهره یك داور مقتدر را نشان دهد، 
داوري كه با ادامه این   روند مي تواند در جام جهاني روسیه 
جزو تیم هاي اصلي داوري باشد. مي گوید قضاوت در فینال 
جام جهاني هدفش اس�ت و به نظر مي رسد با قضاوت هاي 
خوبش در رقابت هاي بین المللي توانسته است اعتماد فیفا 
را براي سوت زدن بازي هاي بزرگ به دست بیاورد. آخرین 
آن هم قضاوت فینال جام باشگاه هاي جهان بین دو تیم بارسا 
و ریورپلاته بود؛ مسابقه اي كه فغاني به رغم اعتراض هایي 
كه آرژانتیني ها داشتند توانست از فیفا نمره قبولي بگیرد. 
حالا او خودش را براي جام جهاني آماده مي كند، انتقادهاي 
شدیدي كه در فصل اخیر لیگ برتر ایران از داوري ها شده 
است هم نتوانسته تمركزش را بر هم بریزد و معتقد است كه 
با قضاوت هایي كه در خارج از ایران انجام مي دهد به خوبي 
پاسخ منتقدانش را مي دهد. فغاني 37 ساله در خانواده اي 
بزرگ شده اس�ت كه داوري حرف اول را مي زند و علاوه بر 
پدر، برادر، دایي، همسر و پدر همسرش داور بوده اند. البته 
او معروف ترین داور این خانواده اس�ت و توانسته در ردیف 
داوران برجسته فوتبال ایران در آسیا و جهان هم قرار بگیرد. 
با او در یك صبح زمستاني كه آلودگي هواي تهران خیلي ها 
را خانه نشین كرده بود، در اتاق اجتماعات مجموعه ورزشي 
مدرس شهرري به گفت وگو نشستیم. او كه كارمند معاونت 
اجتماعي ش�هرداري تهران اس�ت با حوصله روبه رویمان 

نشست و به سؤالاتمان پاسخ داد. 
         

 این روزها، روزهاي خوبي براي علیرضا فغاني و داوري 
ایران است، پس از س�وت زدن فینال جام باشگاه هاي 
جهان به س�مینار داوراني كه ش�انس قضاوت در جام 
جهاني روسیه را دارند هم دعوت شده اید، از این روزها 

شروع كنیم. 
نه تنها براي من، بلكه براي كل جامعه داوري روزهاي خوبي است. 
اين موفقيت من به تنهايي نيس��ت، بلكه موفقيت يك تيم داوري 
از كشورمان است كه در تورنمنت معتبري مانند جام باشگاه هاي 
جهان حضور داشته و توانسته عملكرد رضايت مندي داشته باشد. 
اين سومين دوره اي است كه در جام باشگاه هاي جهان حضور پيدا 
مي كردم، دوره اول سال 2012 به همراه آقاي سخندان و كامراني فر 
به عنوان تيم ذخيره حضور داشتيم و اين روزها هم واقعاً جاي آقاي 
كامراني فر در دوره هاي اخير خالي است. در آن دوره از هشت بازي 
در پنج بازي از جمله بازي فينال به عنوان داور چهارم حضور داشتم. 
در س��ال 2014 هم با توجه به مصدوميت تي��م داوري اماراتي، به 
اين مسابقات اعزام ش��ديم كه دو بازي يك چهارم و رده بندي جام 

باشگاه هاي جهان را سوت زدم. 
 و آن صحنه اخراج رونالدینیو كه از بازي رده بندي 2014 

از شما در خاطره ها مانده!
بله، در آن بازي آن اخراج پيش آمد. در سال 2015 هم از تيم داوري 
ايران دعوت كردند كه من به همراه كمك هاي آقاي س��خندان و 
منصوري در ژاپن حض��ور پيدا كرديم. در ي��ك هفته كلاس هاي 
آمادگي قبل از بازي ها كه حضور داشتيم، عملكرد تيم داوري ايران 
خوب بود و اولين بازي ای كه در رقابت هاي اين دوره قضاوت كرديم 
بازي نماينده آفريقا و نماينده امريكاي ش��مالي براي مقام پنجم و 
ششمي بود. دو تيم بازي قدرتي را به نمايش گذاشتند كه عملكرد 
داوري ما مورد رضايت مسئولان قرار گرفت. با توجه به كارنامه اي 
كه داشتيم، اطمينان حاصل شد تا بازي فينال به تيم داوري ايران 
س��پرده ش��ود، با توجه به حضور چند بازيكن امريكاي جنوبي در 
تركيب بارسا و همچنين تيم مقابل هم نماينده امريكاي جنوبي بود، 
مسابقه حساسيت ها، درگيري ها و تنش هاي زيادي داشت اما با اين 

وجود توانستيم با يك قضاوت خوب رضايت فيفا را جلب كنيم. 
تفاوت برخورد س�تاره هایي مانند مسي و نیمار با داور 
هم به نظر مي رسد تجربه  خوبي برایتان در این مسابقه 

بود؟
ذاتي فوتبالشان اينطور اس��ت. بازيكني مانند مسي با وجود اينكه 
خطاهاي زيادي روي او مي شد اما خيلي آرام بود و درگيري و تنشي 
با بازيكنان و داور ندارد و اعتراض نمي كند. بر خلاف مسي، بازيكناني 
مانند نيمار و سوارس پرخاشگر هستند و بازيكني مانند نيمار دنبال 
خطا گرفتن از بازيكنان است. هر چند با اين سيستم بازي به دنبال 
منافع خودش است اما در نهايت براي داوران دردسر درست مي كند. 
به خصوص اگر داور در زمان شيطنت اين بازيكنان جاگيري مناسبي 

نداشته باشد و نتواند به درستي صحنه را ببيند. 
 با توجه به اینكه در بالاترین سطح فوتبال دنیا قضاوت 
كرده  اید، نوع برخورد بازیكنان داخلي را در مقایسه با 

فوتبالیست هاي خارجي چطور مي بینید؟
به هر حال نوع فوتب��ال و برخوردي كه بازيكنان ب��ا داور دارند، در 
كش��ورهاي مختلف فرق مي كند. به عنوان مث��ال فوتبالي كه در 
انگليس بازي مي كنند را شما نمي توانيد با اسپانيا مقايسه كنيد. در 
انگليس خيلي فوتبال شسته و رفته بازي مي كنند و در اين كشور به 
رغم تنش هايي كه برخي مواقع ديده مي شود، احترام به داوران به 
خصوص داوران سن بالا وجود دارد و بازيكنان دستشان پشتشان 
اس��ت و با احترام با داور صحبت مي كنن��د. در امريكاي جنوبي يا 
امريكاي شمالي اما بازيكنان پرخاشگر هستند. به هر حال در طبيعت 
فوتبال اين است كه بازيكنان مي جنگند و اعتراض مي كنند تا امتياز 
كسب كنند. به عنوان نمونه در بازي هاي قبلي بارسا مي توانيد ببينيد 
كه با توجه به بازيكنان زيادي كه از امريكاي جنوبي دارد، چطور چهار 
يا پنج نفري سر داور مي ريزند يا در همين فينال جام باشگاه هاي 

جهان برخي بازيكنانشان چهره اي پرخاشگر و خشن دارند. 
فیفا چه برنامه های�ي براي داوران در جهت ش�ناخت 

ویژگي هاي بازیكنان دارد؟
برگزاري كلاس هاي آموزشي از جمله برنامه هاي فيفا است. نكته اي 
كه در كلاس هاي فيفا مورد اشاره قرار مي گيرد، بحث نوع كنترل 
كردن اين رفتارها اس��ت و قبل از بازي داوران را ب��ا نحوه برخورد 
بازيكنان و تاكتيك دو تيم آشنا مي كنند. به همين خاطر وقتي يك 
داور براي قضاوت مسابقه در اين سطح وارد زمين مي شود از هر نظر 
آماده است و با يك شناخت كامل قضاوتش را آغاز مي كند و صحنه اي 
نمي تواند در بازي براي من داور با توجه به شناختي كه از تيم ها دارم، 
سورپرايز باشد. در روزهاي قبل از بازي صبح تا ظهر در كلاس هاي 
فيفا بازيكنان  شبيه سازي شده تيم ها بازي مي كنند و شما قضاوت 
مي كنيد، جاگيري مي كنيد و نحوه قضاوت در روز مسابقه را امتحان 

مي كنيد. عصرها هم نمايش فيلم هاي داوري مسابقات است. 
به همين دليل وقتي يك داور وارد زمين بازي مي ش��ود، از 
هر نظر آمادگي دارد و چيز ت��ازه اي كمتر برايش در جريان 
بازي اتفاق مي افتد، مگر اينكه صحن��ه اي رخ دهد كه تنها 

دوربين هاي تلويزيوني آن را شكار كنند. 
بعد از فینال در جام باشگاه ها به سمینار داوراني 
كه شانس قضاوت در جام جهاني روسیه را دارند 
دعوت شده اید و به نظر مي رس�د شانس بالایي 

براي قضاوت در جام جهاني 2018 دارید. 
روال بر اين اس��اس اس��ت كه فيفا تيم هاي داوري كه نامزد 
در جام جهاني هس��تند را دو يا سه س��ال قبل از شروع جام 
جهاني به سمينار دعوت مي كند. از آسيا هم هفت تيم اصلي 
داوري و سه نفر از جوانان به عنوان ذخيره هستند كه دعوت 
شده اند. هر 10 تيم از شرايط آمادگي و جسماني در وضعيت 
يكسان  هستند و كار براي قرار گرفتن در ليست نهايي سخت 
است. با اين حال اميدوارم با عملكرد خوبي كه در رقابت هاي 
بين المللي و همچنين كلاس ها ثبت مي كنيم، بتوانيم سهميه 
داوري در جام جهاني را براي ايران كسب كنيم و به عنوان تيم 

اصلي داوري در جام جهاني روسيه حضور داشته باشيم. 
چند تیم داوري از آس�یا در جام جهاني قضاوت 

خواهد كرد؟
در 2010 س��ه تيم داوري اصلي و يك تيم ذخي��ره بود، در 
2014 با توجه به عملكرد خوبي كه داوران آسيايي داشتند، 
سهميه بيشتر شد و چهار تيم اصلي و يك تيم ذخيره از آسيا 
انتخاب ش��د و حالا بايد ببينيم براي 2018 فيفا چه تعداد 
س��هميه به ايران مي دهد. البته با توجه به تيم داوري خوبي 
كه با آقاي س��خندان و كامراني فر به عنوان كمك داشتيم 
مي توانس��تيم يكي از تيم هاي اصلي داوري اي��ران در جام 
جهاني 2014 باشيم اما مسائل حاشيه اي كه دوست ندارم 
به آن بپردازم باعث شد تا اين اتفاق رخ ندهد و به عنوان تيم 
ذخيره به برزيل برويم. مسائل خارجي تأثيرگذار بود و نگاهي 
به مليت تيم هاي داوري كه از آسيا به عنوان تيم اصلي انتخاب 
شدند، همه چيز را نشان مي دهد اما خب هميشه راضي بوده ام 

به رضاي خدا. 
البته بعد از جام جهاني برزیل، در جام ملت هاي 
آسیا در استرالیا، با قضاوت هایي خوبي كه داشتید 
حتي فینال را هم سوت زدید و شاید به نوعي عدم 

قضاوت در برزیل، كمي جبران شد. 
هر چند در جام ملت هاي 2011 تيم داوري ذخيره بودم اما در 
2015، پنج بازي به علاوه فينال را قضاوت كردم و توانستيم 
كارنامه موفقيت آميزي داش��ته باش��يم. اين موفقيت هم به 
شخص فغاني بر نمي گردد بلكه متعلق به تيم داوري ايران است. 
اگر يك كمك داور اشتباه كند، اين به كل تيم ضربه مي زند و 
قطعاً اعتماد مسئولان برگزار كننده براي قضاوت هاي آينده به 
وجود نمي آيد. چه در جام ملت ها و چه جام باشگاه هاي جهان 

كمك داوران تيم داوري ايران كارنامه خوبي داشتند. 
بعد از آن هم جام باشگاه هاي جهان و با این شرایط 
به نظر مي رسد یكي از شانس هاي اصلي تیم هاي 
داوري آسیا براي قضاوت در جام جهاني روسیه 

هستید؟
قضاوت در فينال جام باشگاه هاي جهان وظيفه ما را سنگين تر 

و نگاه ها روي تيم داوري ايران را بيشتر كرده و اميدواريم كه 
بتوانيم اين روند را ادامه دهي��م. البته قضاوت در فينال جام 
باشگاه هاي جهان هيچ ضمانتي نيست كه ما بتوانيم در جام 
جهاني قضاوت كنيم. خوشحالم اما با عملكردي كه داشته ايم 
توانس��ته ايم خودمان را ثابت كنيم و نگاه ويژه اي فيفا روي 
داوران ايراني داشته باش��د. ولي اينكه بتوانيم اين شرايط را 
تا جام جهاني حفظ كنيم مهم است. چند كلاس مخصوص 
داوران و كمك داوران تا قبل از جام جهاني برگزار مي شود كه 
موفق بودن در اين كلاس ها براي ارزيابي نهايي جهت انتخاب 
تيم هاي داوري جام جهاني مهم اس��ت. همچنين تيم هاي 
داوري منتخب تا قبل از جام جهاني، در يك تورنمنت مهم 

بين المللي فيفا هم محك مي خورند. 
در صحبت هایتان موفقی�ت را متعلق به كل تیم 
داوري  ت�ان دانس�تید؛ درباره اینك�ه چطور این 
هماهنگي خوب بین ش�ما و دو كم�ك داورتان 
ش�كل گرفته كه این موفقیت ها به دست بیاید، 

صحبت مي كنید؟
از 2010 تا 2014 با آقاي س��خندان و كامراني فر به عنوان 
كمك داور در بازي هاي بين المللي همراه هم بوديم و همين 
سبب ش��ده تا ش��ناخت كاملي از يكديگر داش��ته باشيم و 
هماهنگي خوبي به وجود آمده بود. با توجه به اينكه هر سه 
نفر هم استاني بوديم و از خراسان رضوي و آقاي سخندان و 
كامراني فر هم از من سابقه بيشتري داشتند، سعي كردم از 
تجربه آنها در قضاوت هايم استفاده كنم. از 2014 هم آقاي 
ابوالفضلي به جاي آقاي كامراني فر به ما اضافه شد و در جام 
باشگاه هاي جهان هم آقاي منصوري جايگزين آقاي ابوالفضلي 
شد. با توجه به هماهنگي هايي كه تيم داوري مان پيدا كرده، 
همه يكدل هس��تيم و مي دانيم كه اشتباه يك كمك داور يا 
اشتباه من داور وسط، به پاي كل تيم نوشته مي شود و قطعاً 
اين به سه نفر ضرر مي رساند. به همين خاطر هم به اين باور 
رسيده ايم كه براي موفقيت بايد يكدل باشيم و قضاوت خوبي 
كل تيم داوري داشته باش��ند. هر چند اشتباه هم داشتيم و 
داور هم مانند هر انس��اني مي تواند اشتباه كند و اين اشتباه 

انساني است. 
ش�ما در خانواده اي كاملًا ورزش�ي كه داور هاي 
زیادي را ب�ه فوتبال ای�ران معرفي كرده، رش�د 
كرده اید؛ از روزهاي ابتدایي آشنایي  تان با سوت و 

پرچم و داوري بیشتر صحبت مي كنید؟
ما از موقعي كه چش��م باز كرديم، فوتبال در خانواده ما بود. 
پدرم در محله ما تيم جواني را تمرين مي داد و بعد به عنوان 
داور مشغول شد و با آقاي عرب براقي از داوران قديمي همكار 
و دوست بودند. كم كم من هم به داوري علاقه مند شدم، البته 
فوتبال هم بازي مي كردم اما خب فوتبالم زياد خوب نبود و فكر 
مي كردم در داوري موفق ترم. بعد وصلتي با خانواده عرب براقي 
انجام داديم و من دختر آقاي عرب براقي را به همسري گرفتم. 
پس از آن در داوري از تجربيات آقاي عرب براقي زياد استفاده 
كردم و هميش��ه راهنماي من بوده اند. همسرم هم هميشه 

مشوق و راهنماي خوبي براي من بوده و هست. 
گویا همسرتان هم داور بوده اند؟

كلاس هاي داوري را رفتند ام��ا با توجه به جنگ اعصابي كه 
در كار داوري وجود دارد، ترجيح داد ك��ه ادامه ندهد. به هر 

حال ديديم در يك خانواده يك نفر درگير داوري باشد بهتر 
است! برادرم و برادر همسرم هم داور هستند و در ليگ هاي 
كشوري در حال حاضر در حال قضاوت هستند و كم كم دارند 
در اين زمينه بالا مي آيند تا در رقابت بين المللي هم در آينده 

سوت بزنند. 
حضور در خانواده اي كه هم�ه داور بودند در این 

موفقیت ها حتماً تأثیر بسزایي داشته است؟
قطعاً تأثير زيادي داش��ت اما خب به عملك��رد خود فرد هم 

بستگي دارد. 
اگر داور نمي شدید؟

با توجه به خانواده ورزش��ي كه داشتم حتماً باز هم به دنبال 
ورزش مي رفتم و شايد مربي مي شدم. 

نقش پدرتان؟
مشوق اصلي ام پدرم بود و كلاس داوري ما را به زور فرستاد. 

یعني علاقه نداشتید؟
به هر حال در سن 15 يا 16 سالگي همه همسن و سال هايم 
فوتبال بازي مي كردند و هميش��ه اينطور ب��ود كه داور بايد 
پيرمرد باش��د اما هر موقع من مي رفت��م مي گفتند چرا اين 
بچه را كمك داور گذاش��ته ايد؟ س��خت بود اما خب همين 
سختي هايي كه از داوري در زمين خاكي كشيدم باعث شد 

به اينجا برسيم. 
ش�ما فوتبال هم بازي مي كردید الان با توجه به 
دستمزدهاي میلیاردي بازیكنان و دستمزدهاي 
اندك داوري، پشیمان نیستید كه به داوري آمدید 

و فوتبال را رها كردید؟
چرا، بعضي وقت ها با خ��ودم مي گويم اگر مي دانس��تم كه 
شرايط مالي فوتباليست ها مانند امروز خواهد شد، هر جور 
بود و شايد هم با ارتباط گرفتن مي رفتم و در باشگاهي فوتبال 
بازي مي كردم. ولي خب به داوري كه آمدم به من عزت داد. هر 
چند رقم هايي كه ما دريافت مي كنيم نسبت به فوتباليست ها 
خيلي ناچيز باشد اما اين عزتي كه با داوري بين مردم برايمان 

به وجود آمده، جاي خيلي از چيزها را پر كرده است. 
آم�اري از كارت زرد و قرمز ش�ما در س�ال هاي 
مختلف داوري  تان منتشر شده كه نشان مي دهد 
با بالا رفتن سابقه تان، میانگین كارت هاي زرد و 
قرمزي كه در مسابقات مي دادید بالاتر رفته است، 

دلیل آن را در چه مي بینید؟
از روزي كه كار را شروع كردم، سعي كرده ام روند يكنواختي را 
در داوري داشته باشم و تغيير نكنم. فكر مي كنم اين بازيكنان 
هستند كه تغيير كرده اند كه باعث شده با بازيكنان پرخاشگر 
يا مهربان باشيم. البته در اوايل درصد بيشتر كارت هايي كه 
مي دادم براي كنترل بازي و اعتراض ها بود. در ادامه با شناختي 
كه بازيكنان پيدا كردند، كارت هاي��ي كه براي كنترل بازي 
مي دهم كمتر شده و درصد بيشتر كارت ها به خاطر خطاهاي 
فني است. به مرور زمان كه انسان با تجربه تر و پخته تر مي شود، 
صبر و تحملش بيشتر مي شود. اگر كارت ها كم و زياد مي شود، 
به نوع بازي بازيكنان در جريان يك مس��ابقه بستگي دارد و 

دليل آن فني است. 
سال 83 اولین حضورتان به عنوان داور در لیگ 
برتر بود، حتماً یك روز به یادماندني برایتان بوده، 

از آن روز بگویید؟

هميشه گفته ام كه يك داور خوب، اول يك كمك داور 
خوب بوده، قبلًا خيلي خوب بود كه اول كمك داوري 
مي كرديد. از سال 73 كه داوري را شروع كردم، بعد 
پنج يا شش سال بود كه سوت به دست گرفتم. در ليگ 
برتر هم در سال 83 كه اولين قضاوتم را انجام دادم و 
تا پيش از آن در هفت بازي قبلي آن، كمك داور بودم. 
سال 83، فكر كنم ماه مبارك رمضان هم بود، در اولين 
قضاوتم در ليگ برتر، بازي فولاد خوزستان و شهيد 
قندي يزد را در آبادان سوت زدم. آن سال با توجه به در 
دست تعمير بودن ورزشگاه تختي، بازي هاي فولاد در 
آبادان برگزار مي شد. بعد از اولين قضاوت، خوشبختانه 
چهار بار در ادامه نيم فصل اول و چهار بار هم در نيم 
فصل دوم در ليگ برتر داوري كردم تا سال 2008 كه 
به ليس��ت بين المللي داوران ايران راه پيدا كردم و از 

2009 هم اولين قضاوتم را در آسيا انجام دادم. 
با توجه به س�ابقه نزدیك به 20 س�ال در 
داوري داخلي و هش�ت س�ال در س�طح 
بین المللي، به نظر مي رسد عمده مشكلي 
كه بارها داوران به آن اشاره كرده اند، بحث 
دس�تمزدهاي پایین داوران است، این در 
حالي است كه در مقابل انتظار از شما زیاد 
است، این كارتان را خیلي سخت نمي كند؟ 
 خدمت آقاي كفاشيان هم عرض كرده ام، شما توقعي 
كه از داوران داريد بايد به اندازه كاري باش��د كه براي 
آنها انجام مي دهيد. هيچ كاري براي داوران نمي كنند 
اما توقع بس��يار بالايي از جامع��ه داوري دارند. همه 
چيز به مس��ائل مالي بر مي گردد و بايد شرايط همه 
جوره فراهم باشد و حمايت هاي كافي از داور صورت 
بگي��رد و آن وقت مي ت��وان توقع زيادي داش��ت. در 
مقايسه با كشورهاي ديگر حق الزحمه داوران ايراني 
خيلي پايين تر است. در ايران اگر يك داور در شرايط 
خيلي خوب، به صورت ميانگي��ن در طول فصل اگر 
مصدوم يا محروم نشود، 20 قضاوت به او مي رسد كه 
با توجه به دستمزد 650 هزار توماني مي شود چيزي 
حدود 14 ميليون براي يك س��ال، از اين مبلغ يك 
ميليون و چهارصد هم به عنوان ماليات كم مي شود 
و اگر حق الزحم��ه منهاي هزينه هاي جانبي ش��ود، 
چيز زيادي دس��ت داور را نمي گيرد. به همين خاطر 
داوران به چشم شغل اصلي و حرفه اي به داوري نگاه 
نمي كنند و همه شغل هاي ديگري دارند و واقعاً با اين 
ش��رايط ايثار مي كنند. نمونه خود من در شهرداري 
مشغول به كار هس��تم و البته شهرداري خيلي با من 
راه مي آيد و هر وقت مس��ابقه يا كلاسي هست با من 
راه مي آيند كه جا دارد از آنها تش��كر كنم. درصورتي 
كه اگر داوري حرفه اي ش��ود، اين دغدغه ها هم حل 
مي شود؛ نمونه آن در ژاپن، اين كشور تصميم گرفته 
تا براي ارتقاي داوري، تعدادي از داوران كش��ورش را 

حرفه اي كند. به هر حال وقتي داوري حرفه اي شود و 
هزينه زندگي اش تنها از اين طريق تأمين شود، تلاش 

او هم بيشتر مي شود. 
یعني دستمزدهاي پایین، تمركز را از داوران 

مي گیرد؟
البته بعضي وقت ها از اين ماجرا سوء استفاده هم شده 
است، داوري عشق است و داوران آن را دوست دارند، 
هر چند اين عش��ق هم هزينه دارد، اما مسائل مالي 
در كار بچه ها تأثيري ندارد. چيزي كه خيلي تمركز 
بچه ها را به هم مي ريزد، هجمه هايي است كه عليه 
داوران ايجاد مي شود. كسي منكر اين نيست كه داور 
ممكن است اشتباه كند اما در ايران متأسفانه بيشتر 
از بقيه جاها به اش��تباهات داوري پرداخته مي شود. 
در صورتي كه در كل دنيا هم اين اشتباهات داوري 
هست اما پس از س��وت پايان بازي با يك مصاحبه 
كوتاه همه چيز تمام مي شود. اينجا اما براي سرپوش 
گذاشتن اشتباهات خودشان، اش��تباه داور را بزرگ 
جلوه مي دهند، هجمه درس��ت مي شود، مردم عليه 
داور بسيج مي شوند و به خانواده داور فحاشي مي شود 
و امروزه هم در ش��بكه هاي اجتماع��ي كارهاي غير 
اخلاقي عليه داوران ش��كل مي گيرد. اين مس��ائل 
داوران و همچني��ن احترامي كه ب��ه داور در جامعه 
فوتبال كشورمان گذاشته نمي شود، داوران را اذيت 
مي كند و گرنه مسائل مالي اگر چه انتظار بحقي است 
اما جزو خواسته هاي اول داوران نيست كه با كم بودن 

آن تمركز داور به هم  بخورد. 
مانند ماجراي تبریز كه خواس�تند شما را 
مقصر اصلي آن حاش�یه ها معرفي كنند و 
به نوعي روي اش�تباه خودشان سرپوش 

بگذارند!
من كاري كه فكر مي كردم درست اس��ت را در اين 
مسابقه انجام دادم، ش��ايد از نظر خيلي ها بايد كوتاه 
مي آمدم و ناديده مي گرفتم اما چيزي كه ياد گرفته ام 
اين اس��ت كه با بداخلاقي ه��ا برخورد كن��م. تمام 
كساني كه تهمت ها و ناس��زاهايي پس از اين ماجرا 
به من دادند را به خدا مي س��پارم چون خدا بهترين 
قاضي است. س��عي كردم پس از آن بازي جواب آنها 
را با قضاوت هايي كه در مس��ابقات بين المللي انجام 

مي دهم، بدهم. نه تنها من، بلكه همه بچه هاي داوري 
در اين شرايط سخت هيچ دفاعي از خودمان نداريم، 
مگر اينكه سكوت كنيم. چون ما مجري قانون براي 
فدراس��يون فوتبال هس��تيم و اين فدراسيون است 
كه بايد پش��ت اركانش از جمله داوران باشد. ما تابع 
فدراسيون هستيم و هيچ وقت هم عليه فدراسيون 
موضع نگرفت��ه ام و توصيه ام ب��ه جوانان هم همين 
است و به نظر من گذش��ت زمان خيلي از چيزها را 
مش��خص مي كند. تنها كار ما مقابل اين هجمه ها و 
تهمت هاي پوچي كه زده مي شود سكوت است و فكر 
مي كنيم بهترين جواب هم همين حضور در تورنمنت 
اخير و قضاوت فينال جام باشگاه هاي جهان و ساير 

رقابت هاي معتبر بين المللي فيفا بود. 
 فدراسیون هم پشتتان را خالي كرد!

البته آنها هم تحت فشار قرار گرفتند و متأسفانه در 
اين مواقع كوتاه ترين ديوار، ديوار داوري اس��ت ولي 
سعي كردم كه عليه شان موضع نگيرم و سكوت كنم 
و تمركزم را روي كارم بگذارم و همان طور كه اشاره 

كردم با قضاوت هايم پاسخشان را بدهم. 
 دلسردتان نكرده این اتفاقات؟

نه، دلسرد نشدم. فقط بعضي وقت ها آدم خواسته ها و 
توقع هايي دارد و روي برخي افراد حسابي باز مي كند 
اما وقتي اين مسائل پيش مي آيد، مي بيند خودش 
اس��ت و خداي خ��ودش! تمام هدفم اين اس��ت كه 
افتخاري براي كشورم كسب كنم، شايد خيلي ها از 
اين موضوع ناراحت شوند اما تا آن جايي كه شرايط 
فراهم باش��د، تلاش مي كنيم كه پرچم داوري ايران 
را در جهان برافراش��ته نگه داريم. البته اين تا زماني 
اس��ت كه بخواهند و وقتي نخواهند تصميم ديگري 

مي گيريم. 
سخت ترین روزتان در داوري؟

روز س��خت در داوري زياد اس��ت و هر بازي با توجه 
به حساسيت هايي كه دارد س��ختي خودش را دارد. 
با اين حال با توجه ب��ه آموزش هايي كه قبل از بازي 
ارائه مي شود، اين س��ختي در جريان بازي خودش 
را نش��ان نمي دهد. مثلًا الان كه فيلم بازي بارس��ا و 
ريور پلاته را مي بينم، ترس من را مي گيرد كه در چه 
شرايطي قضاوت كرده ام، در حالي كه در جريان بازي 

اين ترس را نداشتم. 
 به عنوان ی�ك داور مطرح ب�راي آموزش 
داوران ج�وان و انتق�ال تجربیاتت�ان چه 

كارهایي انجام داده اید؟
وقتي جوان بودم و تازه داوري را ش��روع كرده بودم، 
دوس��ت داش��تم داوراني كه به كلاس ه��اي فيفا يا 
 اي اف س��ي مي روند، آموزش هايي را ك��ه آنجا داده 
مي شود، به بچه هايي كه تازه كارشان را آغاز كرده اند، 
منتقل كنند. به همين خاطر هم وقتي امروز به كلاس 

آموزشي فيفا يا س��مينارهاي داوري مي روم سعي 
مي كنم با توجه به ش��رايطي كه براي ارتباط مانند 
شبكه هاي اجتماعي ايجاد شده، سريعاً لينك مطالب 
ارائه ش��ده را براي داوران جوان ارس��ال كنم. از جام 
باشگاه هاي جهان هم كه برگشتم تمامي اطلاعات 
اين مسابقات و آموزش هايي را كه داده شد، در يك  
هارد ديسك به بچه هاي داوري داده ام و اين دارد بين 

آنها دست به دست مي شود. 
به این فكر هم افتاده اید كتاب خاطرات را 

منتشر كنید؟
خودم از مس��ابقات و تورنمنت هايي كه مي روم يك 
س��ري اطلاعات و تصاويري جمع آوري كرده ام كه 
شايد در آينده تصميم بگيرم آن را در قالب كتاب يا 
در وب سايت خودم منتشر كنم تا شايد كمكي كند 
به جواناني كه بعد از من وارد داوري مي شوند. مانند 
كتاب خاطرات كولينا كه من واقعاً استفاده زيادي از 

آن كرده ام. 
 این انتق�ال تجربیات مي توان�د برگزاري 
كلاس ب�راي ملي پوش�ان قب�ل از آغ�از 
رقابت هاي مختلف و آشنایي آنها با داوران 
و قوانین داوري باشد، در این رابطه مربیان 
ملي از ش�ما درخواس�تي در ای�ن رابطه 

داشته اند؟
براي تيم آقاي علي دوس��تي مهر زماني كه در تيم 
جوانان بودند و مربي م��ن در بانك ملي بودند، قبل 
از هر تورنمنتي كه اعزام مي شدند، براي ملي پوشان 
كلاس داوري مي گذاش��تيم و نكات لازم را گوشزد 
مي كرديم كه نتايج خوبي داش��ت. ب��راي تيم اميد 
هم آقاي كاشاني درخواس��ت كرده بودند كه براي 
بازيكنان اين تيم كلاس آموزشي بگذاريم تا اتفاقاتي 
كه در بازي هاي دوره گذش��ته امي��د رخ داد مانند 
هل دادن داور توسط بازيكنان و مسائل ديگر تكرار 
نش��ود. البته درباره تيم ملي بزرگسالان تاكنون در 
اين باره درخواستي از ما براي انتقال تجربياتمان به 
ملي پوشان نداشته ايم. اين در حالي است كه معتقدم 
شايد اگر در جام ملت هاي آسيا به بازيكنان تيم ملي 
اطلاعاتي از داوران داده مي شد، تيم ملی با آن شرايط 

تيم حذف نمي شد. 

گفت وگوی »جوان« با علیرضا فغاني، داور بین المللي:

ديوار داوران کوتاه است!

در ای�ران متأس�فانه بیش�تر از بقی�ه 
جاه�ا ب�ه اش�تباهات داوري پرداخته 
مي ش�ود. در صورت�ي ك�ه در كل دنیا 
ه�م ای�ن اش�تباهات داوري هس�ت 
اما پ�س از س�وت پای�ان ب�ازي با یك 
مصاحبه كوتاه همه چیز تمام مي ش�ود
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